
Nauki scisle zalecaja sie publicznosci przede wszystkim jednoznacznoscia wypowiadanych w ich ramach sadów, nawet "nie wiem" ma w naukach
scislych jednoznaczny charakter.
Nauki inne sa o tyle rozwiazle, ze nie tylko pozwalaja sobie na to, by wypowiedzi ich twórców byly wieloznaczne, ale nawet chlubia sie ta
wieloznacznoscia.
A w ludziach w jednoznacznosci wyroslych niejedna z owych niejednoznacznych wypowiedzi budzi niepokój:
- czy to wieloznacznosc, czy metna jest mysl wypowiadana?
- czy to konstrukcja rokokowa wypowiedzi, czy balagan, nad którym t.vórca nie panuje?- i czy nie po to wypowiedz jest wieloznaczna, by nie bylo sposobu powiedziec:"i tu sie bratku mylisz!"?
Wychowano nas jednak tak, bysmy sie takich niepokojów wstydzili.
POJ'wiecajaccaly numer dzwiekowi- pozwólmy by otworzyl go muzyk.

Zbigniew PENHERSKI, kompozytOJ

sej O kakofonii
Zapytany niedawno przez pewnego wybitnego naukowca o to, co sadze o kakofonii,
odpowiedzialem, ze nie wiem, ale wiem, ze kakofonia ma sie prawdopodobnie tak do harmonii,
fisharmonii i kalafonii, jak sie ma miech do stereofonii, a stereometria do barometru i metryki.
Co oznaczalo, ze mianem kakofonii mozna okreslic zawsze to wszystko, na co sie ma ochote,
albo na co sie ma ochote nie zawsze, lecz czasami, albo, ze takie jest po prostu na ten temat
moje zdanie. Poniewaz termin "kakofonia" posiada nie tylko i zgodnie z jego etymologia
zabarwienie wylacznie pejoratywne (gr.kakos - zly, kakophonia - zle brzmienie), poniewaz
przez jego wulgaryzacje, co nastapilo po roku 1925, przydano mu jeszcze odcien pogardliwy.
Uczyniono to i dlatego zapewne po roku 1925, poniewaz Schonberg, tworzac swoja nowa
technike (metode) porzadkowania materialu muzycznego - dodekaFonie od roku 1914-go,
potrzebowal na ukonczenie tej pracy jedenastu lat. Wówczas to wlasnie i dopiero teraz, na
..arene dziejów" mogli i postanowili wkroczyc "kalamburzysci". Zarówno i w takim stopniu
dla wyrazenia swojej dezaprobaty dla poczynan Schonberga, jak (i w jakim) dla ukazania swoich
rozlicznych umiejetnosci. Stad mianem "kakofonistów" okreslalo sie i rychlo i nie tylko
dodekafonistów prawdziwych (szkola wiedenska: A. Schonberg, A. Berg, A. Webern), ale do
obozu (?) "dodekafonistów" zeslano przy okazji Strawinskiego, Straussa (Ryszarda), Bartoka
i Prokofiewa. Co uczyniono prawdopodobnie z taka sama niefrasobliwoscia i pewnoscia siebie,
z jaka niegdys, chociaz nie poslugujac sie terminem "kakofonia", myslano o kakoFonicznosci
utworów Beethovena, Chopina i Bacha.
Zapytany wówczas przez pewnego wybitnego naukowca równiez o to, czy ja sam widze zwiazek
miedzy kakoFonia i dodekafonia odpowiedzialem, ze tak i nie i ze dlatego nie, poniewaz terminem
..kakofonia" posluguje sie z niejakim upodobaniem pewna kucharka, zatrudniona etatowo
w barze mlecznym, a mnie, mimo rozlicznych staran nikt nigdy zadnego etatu nie proponowal.
(>dpowiedzialem równiez, ze nawet, gdybym kiedykolwiek uzyskal jakis etat, to terminem,
..kakofonia'; tez bym sie nie poslugiwal, co jednak jeszcze nie oznacza, ze na swój prywatny
uzytek w znaczenie tego slowa nie wierze, wrecz przeciwnie. Poniewaz wprawdzie nie wiem,
,. jaki lad chodzi tym, którzy sa zatrudnieni na etacie, ale wiem, ze zgodnie z powszechna i chyba
uzasadniona opinia, istota muzyki jest lad. A lad znaczy tyle, co organizacja, porzadek,
nieprzypadkowosc, system, technika, metoda.
Wówczas, zniechecony balamutnoscia moich wykretów, pewien wybitny naukowiec powiedzial,
ze zada mi siedem konkretnych pytan, na które ja zobowiazalem sie odpowiedziec szczerze
i zgodnie z najlepszymi checiami. Pytania: a) dlaczego Schonberg musial wymyslec dodekafonie,
skoro dodekafonia nie byla potrzebna do szczescia Strawinskiemu, b) czy choral gregorianski
byl kakofonia, c) dlaczego muzyka bulgarska posiada tak balaganiarskie rytmy, d) czy komputer
moze "napisac" dobry utwór, e) dlaczego Pan nie posluguje sie technika dodekafoniczna, f) kto
moze nie lubic Brahmsa, g) dlaczego pewna kucharka z baru mlecznego posluguje sie z takim
upodobaniem terminem "kakofonia" i kto jeszcze.
Odpowiedzialem:

ad a) Kiedy za sprawa Wagnera systel!l tonalny rozpadl sie praktycznie biorac w przyslowiowe
gruzy, zaistnialy naturalne warunki, a nawet koniecznosc stworzenia systemu innego.
Dodekafonii nie musial wymyslec Schonberg, zreszta pierwsze utwory dwunastotonowe napisal
jeszcze okolo roku 1908J.M. Hauer, podobnie, system wynaleziony przez Schonberga nie musial
byc dodekafonia. Skriabin wypracowal na swój prywatny uzytek nowy system harmoniczny,
który polegal na budowaniu akordów z interwalów kwartowych (w harmonii funkcyjnej
obpwiazywala tercjowa budowa akordów), a Bartok poslugiwal sie z powodzeniem zasada
zlotego podzialu, budujac konstrukcje o zadziwiajacej 10l!ice. Strawinskiego nie tyle nie
interesowala dodekafonia (przeciwnie, w swoim "trzecim" okresie na dodekafonie sie ••nawrócil"),
ale nie interesowal go zaden taki system, którym musialby sie poslugiwac w sposób wylaczny.
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Stad Strawinski za wystarczajaco precyzyjny element formotwórczy uwazal "czasami"
metrorytmike, a kiedy indziej zabawial sie w styl neoklasyczny, nasladuja" niefrasobliwie
Pergolesiego, Glinke, Mozarta, a nawet Czajkowskiego. Nie istnieje zatem zapewne jakis
muzyczny lad uniwersalny, istnieja tylko rózne, i na róznych zasadach oparte metody porzadkowania
materialu muzycznego. Wydaje sie tez, ze nie sa czesto wystarczajaco oczywiste powody, dla
których pewne metody komponowania wydaja sie niektórym nie wiele warte. Wagner boczyl sie
na Brahmsa, poniewaz jego "lad" wydawal mu sie prymitywny, a dla Brahmsa "lad"
wagnerowski mial byc jakoby szczytem bezladu.
ad b) Byl, jezeli koniecznie musimy zostac przy tej terminologii. Poniewaz wywodzac sie
z muzyki bizantyjskiej i syryjskiej, byl na naszym terenie cialem zupelnie obcym, o czym zreszta
nikt nie osmielil sie nawet "pisnac". Poniewaz choral byl po prostu uswiecony swoja funkcja,
a powodów "uswiecenia" (a wiec i nietykalnosci) istnieje w ogóle jeszcze kilka. Tzw. "Etiude
rewolucyjna" i symfonie "z motywem losu" czci i rozumie wiecej osób, niz toleruje fugi Bacha
i nocturny Chopina.
ad c) Nie wiem, ale wiem, ze muzyki (ludowej) bulgarskiej nie rozumieja ci, którzy za to
"przepadaja" za muzyka Straussa (Jana), Lehara i jeszcze kogos. I "przepadaja" nie tyle
z powod\l'tzw. pieknych melodii, ile dlatego, ze rytmika muzyki tych panów jest tak szalenie
europejska; albo "to" jest walcem, albo polka (lub marszem - róznica niewielka), tzn. jest
utrzymane w metrum dwu-lub trójdzielnym. A ci Bulgarzy uzywaja sobie metrum 7 a nawet 13,
kiedy wiadomo, ze obie te liczby nie dziela sie bez reszty ani przez 2 ani przez trzy, wiec jest to albo
doszczetny chaos (balaganiarstwo), albo tez zgola wyzsza (?) matematyka. Ale ja znam jeszcze
inne i bardziej, niz bulgarskie skomplikowane systemy rytmiczne.
ad d) Umiejetnie zaprogramowany komputer móglby zapewne "wynotowac" taki rodzaj ladu,
na który czlowiek stracil by polowe swojego krótkiego zycia. Wedlug totalnego serializmu
Stockhauzena i (niegdys) Bouleza, uporzadkowaniu i to wedlug okreslonego klucza musialy
podlegac nie tylko juz wysokosci, nastepstwa i dlugosci trwania dzwieków, ale równiez ich
dynamika i artykulacja. Te utwory byly czesto znakomita zabawa dla ... wzroku, poniewaz
pozwalaly wysledzic az tyle elementów logiki. Prawdziwa "Augenmusik". Mysle, ze dobry
komputer móglby wprowadzic jeszcze wieksze komplikacje ... Móglby zaprogramowac np. juz
nie tylko 12 lub 24 (jak twórca systemu cwierctonowego - A. Haba) wysokosci w obrebie oktawy,
ale móglby ich przyjac wstepnie I I 3 i ulozyc je wszystkie w lad i system najwyzszego rzedu.
Móglby równiez komputer nie poslugiwac sie takim drobnym i skromnym wycinkiem
czestotliwosci akustycznych, jaki jest zawarty w czestotliwosciach zawartych w granicach16-
20000 Hz. Wydaje sie tez, ze wiele jeszcze rzeczy komputer móglby zrealizowac i ze byc moze
utwór, który by wówczas powstal, bylby w stanie wzruszyc do lez wszystkie inne komputery,
gdyby tylko komputery mialy zaprogramowane lzy. Ale czlowiek by wtedy nie plakal, a gdyby
nawet to robil, to z powodu, ze nasze ludzkie uszy sa mniej doskonale, niz uszy nawet zwyklego
psa. Poniewaz my nie slyszymy ultradzwieków, poniewaz one sa poza naszym zasiegiem, podobnie
jak jedynym pozytkiem przebywania w obrebie infradzwieków, jest dla kazdego czlowieka rychle
przeniesienie sie na Powazki. Przeciez to my, ludzie, musielismy skorygowac nawet Pitagorasa,
poniewaz jego system odkryty w czasie zabaw ze struna, okazal sie niedostepny dla naszych uszu.
Dlatego my, ludzie, bedziemy musieli korygowac komputery.
ad e) Poniewaz odpowiadaja mi bardziej inne techniki, zwlaszcza te, które wypracowuje na mój
prywatny uzytek. Ale bylby to temat na inna juz okazje .•
ad f) Po pierwsze, Eskimosi. Z uwagi na zupelnie odmienny krag kulturowy i poslugiwanie sie
(w zwiazku z tym) odmiennymi, niz Brahms kryteriami piekna. Po drugie, Etruskowie - ze
wzgledów zrozumialych. Po trzecie, Wagner i Liszt,<> czym juz wspominalem. Po czwarte, ci
wszyscy, którzy maja na to ochote. Poniewaz nie istnieje w sztuce zaden przymus. W tym samym
kregu kulturowym i w tym samym czasie jedni wieszaja na scianie "jelenie", podczas gdy inni

marza o wykradzeniu autentycznego Rubensa, jedni maja ochote na zwiedzanie i podziwianie
architektury baroku, a innym wystarcza wspólczesna konstrukcja (?) budki z piwem.
ad g) Zapytana o to wprost odpowiedziala, ze tak zupelnie dokladnie nie wie, ale ze wie, ze jej
za to nikt "nie urwie glowy". Ze owszem, nie wypada i ona nigdy nie mówi, ze "P.an Tadeusz"
jest belkotem, poniewaz w tym wierszu (?) zawarte sa jednak pewne konkrety (slowa, zdania,
fabula), a ponadto o "Panu Tadeuszu" mówi sie "w towarzystwie". Odpowiedziala tez, ze ona
nigdy wlasciwie tego Brahmsa nie slyszala w calosci, bo kiedy zaczeto "to" nadawac przez ba-
rowy glosnik, to jej kolezanka z okienka krzyczala zaraz: "grochowa i bukiet raz". Równiez,
ze nie przerabiala nigdy w szkole Brahmsa tak, jak przerabiala "Powrót taty", wiec skad ma
wiedziec, ,,0 czym to jest". I wreszcie, ze po co ona ma sluchac tej kakofonii (nikt jej za to
okreslenie glowy nie urwie), skoro jest tyle pieknych piosenek. Ze slowami o milosci, z melodiami
"wpadajacymi w ucho", z rytmami do tanca i takimi zawsze takimi samymi. I ze jest tak
zafascynowana oczywistym pieknem, ladem, systemem i porzadkiem tych. piosenek, ze postanowila
sie zapisac do studia piosenkarskiego.

Zasmucilem sie wówczas, poniewaz wiedzialem, ze nikt juz nigdy nie ugotuje takiej fasolki po

bretonsku, jaka jadalem w sasiednim barze mlecznym. Jadam teraz w "Bristolu" i zastanawiam
sie czym wytlumaczyc fakt, ze z tej samej fasolki mozna przyrzadzic potrawy o tak bardzo
róznym ksztalcie i smaku.
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